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13.1 Podstatná jména s kmenem zakončeným na samohlásku 

Existuje celá řada substantiv s kmenem zakončeným na -ι. Všechna jsou ženského 

rodu a často označují abstraktní podstatná jména (např. γνωσις – poznání, πιστις – 

víra). Nominativ mají na -ις a genitiv na -εως. 

Podobně existuje několik substantiv s kmenem zakončeným na -ευ. Tato jsou 

maskulina a často označují „profesi/zaměstnání“ (např. βασιλευς – král, ἱερευς –  

kněz). Nominativ mají na -ευς a genitiv na -εως. 

např. „město“ je πολις, πολεως, ἡ, a „král“ je βασιλευς, βασιλεως, ὁ. 

sg. pl. 

πολις πολεις 

πολεως πολεων 

πολει πολεσιν 

πολιν πολεις 

 

sg. pl. 

βασιλευς βασιλεις 

βασιλεως βασιλεων 

βασιλει βασιλευσιν 

βασιλεα βασιλεις 

Poznámky 

 Tyto dva vzory jsou si velmi podobné – zvlášť v tom, že mají charakteristický gen. 

singuláru na -εως a nom. a ak. plurálu na -εις. Hlavní rozdíl mezi nimi je v ak. 

singuláru (-ιν,nebo -εα). 

 Pokud uvažujete o -εως jako o -εoς, pak koncovka -oς je to, co byste očekávali ve 3. 

deklinaci. 

 Existuje další vzor pro slova, jejichž kmen je zakončen na -υ. Existuje však pouze 

jedno slovo z této skupiny, které je docela běžné, ἰχθυς (ryba), a i to se vyskytuje 

pouze 20krát v Novém zákoně. Jeho zakončení jsou stejná jako u ἀστηρ kromě 

akuzativu singuláru: ἰχθυς, ἰχθυος, ἰχθυι, ἰχθυν, ἰχθυες, ἰχθυων, ἰχθυσιν, ἰχθυας. 

Nápověda 

Nedělejte si moc starosti ohledně těchto podstatných jmen. Nejsou zvlášť obvyklé a většina 

z jejich tvarů je dost blízká zakončením buď 1. a 2., nebo 3. deklinace v příslušném pádě a 

čísle, abyste je byli schopni správně odhadnout! 


